
گفت وگو با پیروز ارجمند، آهنگساز و مدرس دانشگاه

 پیروز ارجمند یکی از موسیقیدانان معاصر و صاحب نام کشور است. این آهنگساز و مدرس دانشگاه که دردهه های 
گذشته ساخت موسیقی بعضی از آثار ســینمایی و تلویزیونی را به عهده داشت در سال های اخیر مدیرکل دفتر موسیقی 
وزارت فرهنگ  و ارشاد اسلامی نیز بود. ماهنامه صبا بنا دارد در سلسله گفتگوهایی با اساتید و هنرمندان به نقد و تحلیل 
بدنه سینما و تلویزیون بپردازد. در این شماره این ماهنامه با پیروز ارجمند درباره وضعیت فعلی موسیقی فیلم گفت وگو 

کرده که در ادامه می خوانید.

از دیدگاه شــما موســیقی فیلم در دو دهه اخیر چه 
فراز و نشــیبهایی را طی کرده و امروز در چه جایگاهی 

قراردارد؟
فکرمی کنم به همان میزان که از دهه ۷۰ تا اواسط دهه ۸۰ 
به عنوان دوره طلایی در سینمای ما یاد می شود، درموسیقی 
فیلم هم همین بوده است. اگرچه امروز به تعبیری، دوره 

شکست و تاریکی سینما به شمارمیرود و طبیعی است که 
دیگر چیزی به نام موسیقی فیلم با امضای آثار آهنگسازان 
ایرانــی نداریم. آنچه که امــروز بر پرده ســینما می بینیم 
فیلم های شبه طنزی است که عملا با آنچه به نام سینمای 
ایران می شناختیم قرابتی ندارد. در موسیقی فیلم هم این 
اتفاق افتاده و می توان گفت که شــرایط دراین حوزه خوب 

نیست. نه تنها در ســینما که اوضاع در مدیای تلویزیون و 
ســریالها هم به این شکل اســت. یعنی دیگر خبری از 
سریال های الف نیست، دست کم دریک دهه اخیر. یادم 
هســت در دهه های ۷۰ و۸۰ وقتی اســم آهنگساز برروی 
پوستر فیلم ها قرارمی گرفت در فروش آن فیلم تاثیر زیادی 
داشت. دوره  درخشان موســیقی فیلم ایران در سینمای 
ایران دهه ۶۰-۷۰ است كه به اوج می رسد. از اواسط دهه ۸۰ 
و سال های ۸۸ و۸۹ مجدداً افول داریم. حال حاضر بدترین 

روزهای تاریخ موسیقی فیلم است.

یعنی این میزان موســیقی فیلم و آهنگساز اهمیت 
داشت؟

 بله، و بسیار بیشتر از آن چه تصور کنید. بسیاری ازاین 
آثار درقالب آلبوم منتشــر می شــدند و تیراژشان حتی از 
آلبوم های خواننده محور هم بیشتر بود. زمانی که موسیقی 
فیلم »سفر به چزابه« را ســاختم با وجود آن که مضمون 
فیلم جنگی بود اما در سری اول نزدیک به ۳۰هزار نسخه 
آن به فروش رفت. یا همین طور وقتی موســیقی سریال 
»خط قرمز« را ســاختم پیش بینی می شد که اگر منتشر 
می شــد به فروش بالای صدهزارنســخه می رســید. اما 
امروز این رقم به شمارگان 5۰۰ رسیده است. ضمن این که 

شاهد افول جدی در 
موسیقی فیلم هستیم
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